
در مجلس دوره نهم بود كه يك��ي از نمايندگان 
مجلس ش��وراي اسلامي با پافش��اري بر احداث 
پروژه پتروشيمي نيشابور به منظور اشتغالزايي و 
بهره بردن از مزايا و امكانات بومي منطقه، كليد 
طرح پتروشيمي را در شهرستان نيشابور زد. اين 
شهرستان مدت هاست در تأمين منابع آبي خود 
با فراز و نشيب هاي بس��ياري مواجه شده و ۷۰۰ 
روستاي اين شهرستان در محاصره خشكسالي 
قرار دارد و نه تنها در زمينه تأمين منابع آبي براي 
فعاليت هاي كش��اورزي ناكام مان��ده، بلكه براي 
مصارف خانگي هم دچار مش��كل شده است.  با 
توجه به اينكه خراس��ان رضوي بيش از يك دهه 
با معضل خشكسالي دس��ت و پنجه نرم مي كند، 
احداث پروژه هايي كه به منابع آبي بس��يار براي 
فعاليت نيازمندند، غير اصولي و غيركارشناسي 
محس��وب مي ش��ود. همچنين با توجه به اينكه 
صنعت پتروشيمي صنعتي با ارزش افزوده كلان و 
دارنده بالاترين حجم صادرات غيرنفتي محسوب 
مي شود بايد در منطقه اي احداث شود كه امكان 
دسترس��ي به بازارهاي مصرف جهاني را داشته 

باشد. از طرفي نخس��تين نياز اين صنعت پس از 
گاز، ضرورت دسترسي به حجم زياد آب به منظور 
استفاده در بويلرها براي توليد بخار با فشار بالا و 

همچنين خنك كردن تجهيزات خود است. 
به اين ترتيب واحدهاي پتروشيمي بايد به منابع 
تأمين كننده آب مانن��د درياه��ا، درياچه ها و... 
نزديك باشد. از اين رو بنابر آنچه گفته شد، احداث 
پروژه هايي كه به منابع آبي بسياري احتياج دارد، 
كاري غير اصولي به حساب مي آيد و نه تنها در امر 
اشتغالزايي براي بوميان منطقه عمل سودمندي 
به حس��اب نمي آيد بلكه ضربه  غيرقابل جبراني 
به محيط زيس��ت و حجم ذخاير آبي منطقه هم 

زده مي شود. 
  پتروشيمي نيشابور در مسير هگمتانه 

با اينكه تجربه شكست پتروشيمي هگمتانه بايد 
درس عبرتي براي مس��ئولان مي ش��د تا چنين 
اشتباهي را دوباره مرتكب نشوند اما بي توجهي به 
عواقب احداث پتروشيمي نيشابور عاقبتي چون 
هگمتانه را براي آن رقم مي زند. س��ال گذش��ته 
احمد آريايي نژاد، نماينده ملاير در مجلس شوراي 

اس��لامي در دوره نهم در گفت وگو ب��ا خبرنگار 
جوان گفت��ه بود از همان ابتدا هم مش��خص بود 
كه همدان نمي تواند محل مناس��بي براي ايجاد 
پتروشيمي هگمتانه باشد، چراكه احداث چنين 
مجتمع هايي كه بخش هاي��ي از آن به آب فراوان 
احتياج دارد، در استان هايي كه با معضل كم آبي 
روبه رو هستند اشتباه محض است. با اين وجود، 
مسئولان دست از تلاش براي احداث پتروشيمي 
برنداشتند و به جاي يك پتروشيمي دو تا احداث 
كردند كه پتروشيمي هگمتانه و ابن سينا با فاصله 
زماني اندكي به مشكل برخوردند و در نهايت به 
بن بست رسيدند.  اكنون پس از اعلام زمان هاي 
مختلف براي افتتاح پتروشيمي  هگمتانه و صرف 
هزينه هاي گزاف، تجهيزات و زمين به كار رفته در 
اين پروژه راكد مانده و به لحاظ اقتصادي كشور را 
با ضرر روبه رو ساخته است. بعد از چنين رخدادي 
و تجربه تلخ پتروش��يمي ناكارآم��د هگمتانه كه 
هيچ وقت افتتاح و در چرخه توليد قرار نمي گيرد، 
تصويب احداث پروژه پتروش��يمي نيش��ابور نيز 
تصميمي غير اصولي و ناكارآمد بود. اين پروژه با 

بيان هدف اشتغالزايي كليد خورد و منافع سياسي 
نماينده مجلس دوره نهم را درست قبل از انتخاب 

مجلس دوره دهم تأمين مي كرد. 
  محيط زيست نيشابور در مسير نابودي

در اين بين كه پتروش��يمي نيش��ابور ب��ا تأكيد 
متوليان اس��تاني همچنان در مسير احداث قرار 
دارد، دوستداران محيط  زيست از ادامه اين روند 
ناراضي بوده و عدم موافقت خ��ود را با اين پروژه 
بارها و با شيوه هاي مختلف به مسئولان مربوطه 
ابراز كرده اند. ب��ه گفته تعدادي از دوس��تداران 
محيط زيس��ت، دشت نيش��ابور با توجه به اقليم 
منحصر به فرد خود و موقعيت ممتاز جغرافيايي 
همواره در طول تاريخ س��كونتگاه انس��ان بوده 
اس��ت. با روند صنعتي ش��دن ايران و به تبع آن 
نيشابور، به نظر مي رس��د كه اين موقعيت ممتاز 
اقليمي و طبيعي دس��تخوش آس��يب و تخريب 
شده اس��ت. ادامه روند فعلي و نظر كارشناسان 
فن، بيانگر اين واقعيت اس��ت كه دشت نيشابور 
از نظر اكولوژيكي و بوم ش��ناختي ب��ه نقطه غير 
قابل بازگشت بسيار نزديك شده است.  گسترش 
و توس��عه ناپايدار ش��هري، گس��ترش بي برنامه 
صنايع و اس��تقرار صنايع آلاينده بزرگ صنعتي 
و... آس��يب هاي بس��يار جدي به اكوسيس��تم و 
چرخه طبيعي و اقليمي اي��ن منطقه وارد كرده 
است. نتيجه اين نوع توسعه ناپايدار تغيير اقليم و 
كاهش نزولات جوي، آلودگي هوا، خشكسالي و 
از بين رفتن چرخه طبيعي زيستي، خشك شدن 
قنوات و چاه هاي عميق و مهاجرت و خالي شدن 
مراكز روس��تايي و... شده اس��ت.  مجموعه اين 
عوامل چش��م انداز نگران كننده اي براي فعالان 
زيست محيطي شهرس��تان فراهم آورده است. 
حال با توجه به مطرح ش��دن طرح احداث پروژه 
مجتمع پتروشيمي در نيش��ابور، بيم آن مي رود 
كه اندك داشته هاي طبيعي باقيمانده با سيري 
شتابان از بين رود و اين سكونتگاه چند هزار ساله 
براي هميش��ه غير قابل زيس��ت گردد.  البته در 
اين بين كه جمعي از كارشناس��ان بر غيراصولي 
بودن احداث اين پروژه تأكيد دارند، غلامحسين 
مظفري، فرماندار نيشابور با اشاره به اينكه هزينه 
احداث پتروشيمي در نيش��ابور برابر با 25 سال 
بودجه اي��ن شهرس��تان اس��ت، مي گويد:»اين 
پ��روژه در حالي ب��ا بودجه يك ميلي��ارد و 2۰۰ 
ميليون يورويي در حال پيگيري است كه بودجه 
عمراني نيشابور در سال جاري فقط 22۰ ميليارد 
ريال بوده و اين مبل��غ از طريق فاينانس خارجي 
اكنون فراهم  شده است.« وي با اشاره به انتقادات 
دوس��تداران محيط زيست در نيش��ابور نسبت 
به س��اخت پتروش��يمي مي افزايد:»اگر طرحي 
داراي پيوست زيست محيطي نباشد مجوز اداره 
محيط زيست را كسب نخواهد كرد، بلكه خود من 

هم آن طرح را اجرايي نخواهم كرد.« 
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با محاصره 700روستا توسط خشكسالي، پتروشيمي نيشابور تهديدي براي محيط زيست منطقه است

ورود سرمايه به پتروشيمي نيشابور، بدون توجيه اقتصادي

گفت وگو با مديرعامل شركت آب و فاضلاب 
آذربايجان شرقي

آب ارس به تبريز نرسد، وضعيت قرمز مي شود
اگر در اجراي خط انتقال طرح آبرساني 
از رودخانه ارس به تبريز تسريع نشود، 
در س�ال  آين�ده آب ش�رب تبري�ز در 
ش�رايط و وضعيت قرمز ق�رار مي گيرد. 
عليرض��ا ايمانلو، مديرعامل ش��ركت آب و 
فاضلاب آذربايجان ش��رقي در گفت وگو با 
»جوان« با عنوان كردن مطلب فوق گفت: 
متوسط توليد آب در سال گذشته 4 هزار و 4۷2 ليتر بر ثانيه و 141 ميليون 
مترمكعب در سال بوده، اين در حالي است كه نياز آبي تبريز در سال 14۰۰ 
به 5 هزار و ۷3 ليتر در ثانيه يا به عبارتي 16۰ ميليون متر مكعب در سال 
مي رسد.  وي افزود: نياز آبي تبريز در سال 14۰5 به 5 هزار و 51۷ ليتر در 
ثانيه و 1۷4 ميليون متر مكعب در سال اعلام شده است.  ايمانلو تصريح 
كرد: در سال 1415 يعني 2۰ سال آتي نياز آبي تبريز به 6 هزار و 532 ليتر 
در ثانيه و 2۰6 ميليون متر مكعب به عبارت��ي نزديك به 1/5 برابر توليد 
فعلي مي رسد.  مديرعامل شركت آب و فاضلاب آذربايجان شرقي اقدامات 
مورد نياز براي گذر از بحران تأمين آب تبريز در سال هاي آينده را تسريع 
در اجراي خط انتقال طرح آبرساني از رودخانه ارس به تبريز و تسريع در 

تكميل خط دوم آبرساني زرينه رود اعلام كرد. 
  طرح هاي زمانبر پاسخگو نيست 

وي تكميل خطوط انتقال آب بين مخازن ذخيره براي زون بندي شبكه 
توزيع )رينگ تبريز(، احداث خط انتقال آب غرب به ش��رق و تأمين آب 
شهرك هاي آذران، خاوران، مصلا و شهر جديد شهريار و احداث يك باب 
مخزن ذخيره به ظرفيت 15۰ هزار متر مكعب در كد ارتفاعي حدود هزار 
و  55۰ متر براي افزايش ظرفيت ذخيره آب شهر براي افزايش مدت زمان 
تأمين در زمان قطعي آب زرينه رود و احداث ايستگاه پمپاژ و احداث خط 
انتقال از انتهاي خط انتقال طرح آبرساني زرينه رود واقع در شهرك انديشه 
با كد ارتفاعي هزار و  554 متر به محل مخزن واقع در اراضي شهرك خاوران 
از محل اعتبار طرح آبرساني تبريز را از جمله اقدامات مورد نياز براي گذر 
از بحران آب در تبريز اعلام كرد.  ايمانلو خاطرنشان كرد: با توجه به زمانبر 
بودن طرح آبرساني از رودخانه ارس به طور يقين اگر تمهيدات براي تأمين  
آب شرب كلانشهر تبريز به عمل نيايد كمبود و قطعي آب در فصول گرم 
سال جاري و سال  بعد محتمل اس��ت.  مديرعامل شركت آب و فاضلاب 
آذربايجان شرقي به منابع تأمين آب كلانش��هر تبريز اشاره كرد و گفت: 
2 هزار و 123 ليتر در ثانيه از زرينه رود، 451 ليتر در ثانيه از تصفيه خانه 
آب نهند و يكهزار و 899 ليتر در ثانيه از چاه ها و قنوات تأمين مي ش��ود.  
وي افزود: در حال حاضر 4 هزار و 4۷2 ليتر در ثانيه مصرف آب كلانشهر 
تبريز است.   ايمانلو يادآور شد: جمعيت تحت پوشش فاضلاب استان يك 
ميليون و 6۷9 هزار و 668 نفر است كه در واقع 5۷/4 درصد جمعيت تحت 
پوشش شبكه فاضلاب قرار دارند و تعداد انشعابات فاضلاب 626 هزار و 
151 فقره است.  مديرعامل شركت آب و فاضلاب آذربايجان شرقي گفت: 
الگوي صحيح مصرف آب براي هر نفر 15۰ ليتر در شبانه روز در نظر گرفته 
شده كه متأسفانه اين رقم در استان ما بيش از 19۰ ليتر در شبانه روز  است.  
مديرعامل شركت آب و فاضلاب آذربايجان شرقي گفت: به طور متوسط 
ميزان توليد آب در تبريز 4 هزار و 45۰ ليتر در ثانيه و در استان نيز ۷ هزار و 
6۷۰ ليتر در ثانيه است و اين ميزان در زمان پيك مصرف 4 هزار و ۷5۰ ليتر 

در ثانيه در تبريز و 9 هزار ليتر در ثانيه در استان افزايش مي يابد.

 كمبود تخت بيمارستاني
درد مشترك بيمارستان هاي كشور

اكثر بيمارستان هاي كشور از درد مشتركي به نام »كمبود تخت« رنج 
مي برند. موضوعي كه باعث شده تا بسياري از تخصص ها نتوانند جاي 
اصلي خود را در بيمارستان هاي شهرستان ها پيدا كنند. اين مشكل تا 
آن اندازه حاد شده كه چندي پيش وزير بهداشت با اشاره به كمبود تخت 
بيمارستاني گفته بود مجلس و دولت بايد ساز و كارهايي براي تشويق 
سرمايه گذاري در حوزه احداث تخت هاي بيمارستاني داشته باشند. 
در حال حاضر بيمارستان هاي كشور به حدود 9۰ هزار تخت بيمارستاني 
نياز دارند كه مسئولان حوزه سلامت اميدوارند در قالب برنامه ششم 
توسعه ساز وكارهايي صورت بگيرد كه سرمايه گذاري در حوزه سلامت 
براي بخش خصوص��ي منطقي باش��د.  هم اكنون س��رانه تخت هاي 
بيمارستاني در كشورهاي منطقه سه تخت براي هزار نفر است كه اين 

تعداد در كشور ما يك و هفت دهم تخت براي هر هزار نفر است.  
هم اكنون نزديك به 135 هزار تخت بيمارستاني در كشور وجود دارد 
كه متأس��فانه از همين تعداد نيز 5۰ درصدشان فرس��وده اند و نياز به 
نوس��ازي دارند.  با اينكه چندي پيش قائم مقام وزير بهداشت، درمان 
و آموزش پزشكي تعداد تخت هاي بيمارستاني در حال ساخت را 43 
هزار عدد اعلام كرده بود اما گويي هنوز اين تخت ها آماده نش��ده و به 
بيمارستان ها نرسيده اند.  بر اساس گزارش وزارت بهداشت دولت 4۰ 
سال زمان مي خواهد تا كمبود تخت بيمارس��تاني را رفع كند، اين در 
حالي است كه ۷6 بيمارس��تاني كه با دستور رئيس جمهور آماده شده 

هنوز مجوز نيروي انساني  شان هم صادر نشده است. 
  دولت بي توجه است

با مروري به حرف هاي وزير بهداشت طي يك س��ال گذشته در رابطه با 
كمبودهاي بيمارستاني كاملًا مشخص مي شود كه دولت نگاه خاصي به 
اين حوزه ندارد.  اوايل سال گذش��ته بود كه دكتر سيدحسن قاضي زاده 
هاشمي گفت:»در صورتي كه دولت ها و مجلس ها همراه باشند تا رسيدن 
به نظام سلامت مطلوب حداقل 1۰ تا 15 سال زمان نياز است. به عنوان 
مثال در مورد كمبود تخت هاي بيمارس��تاني بايد گفت با آهنگ فعلي، 
دولت  حداقل 4۰ سال زمان مي خواهد تا بتواند كمبود تخت را با استاندارد 
2/6 برطرف كند. در حوزه تأمين نيروي انس��اني ني��ز نگرانيم چون ۷6 
بيمارستان در حال آماده شدن است و رئيس جمهور درباره آنها دستور 
داده اما هنوز مجوز نيروي انساني آنها صادر نشده است و نگرانيم اهميت 
چنين مباحثي به تدريج كم ش��ود.« حالا بعد از گذشت حدود 15ماه از 
آن حرف ها روز گذش��ته وزير بهداش��ت با بيان اينكه با بودجه دولتي تا 
2۰سال آينده هم سرانه تخت كشور استاندارد نمي شود، گفت:»نگاه  گروه 
اقتصادي دولت به بخش سلامت نيازمند تجديدنظر است.« قاضي زاده 
هاشمي كه باز هم با گلايه صحبت مي كرد در جريان افتتاح 16۰ تخت 
بيمارستاني در بيمارستان ش��هيد رجايي كرج مدعي شد: »راه اندازي 
۷2۰ تخت بيمارستاني در استان البرز در مدت 18 ماه با حداقل هزينه 
انجام شده است. دو سال است كه مي گويم بايد سازوكار ديگري توسط 
نمايندگان تصويب ش��ود و دولت نيز بپذيرد تا م��ا بتوانيم جهش قابل 
توجهي داشته باش��يم و تنها راه موجود براي تحقق اين موضوع حضور 
سرمايه گذاران بخش خصوصي است.« به هر حال چه دولت نگاه اقتصادي 
داشته باشد و چه نداشته باشد، مردم انتظار دارند نيازهاي درماني شان 
حتماً مهيا شود. به خصوص آنها كه حق بيمه پرداخت مي كنند و پيش از 
بيمار شدن تمام سهم خود را به دولت پرداخته اند و حالا منتظر خدمات 

هستند؛ خدماتي كه آماده شدن تخت شايد كمترين آنها باشد. 

 رشد 66 درصدي دانشگاه محقق اردبيلي 
در حوزه پژوهش و مقالات 

در يك سال گذشته در حوزه پژوهشي      اردبيل
و انتشار مقالات 45 درصد رشد كمي و 
66 درصد رشد كيفي را در دانشگاه محقق اردبيلي شاهد بوديم. 
رئيس دانشگاه محقق اردبيلي در نشست مسئولان دانشگاه محقق اردبيلي 
با معاون فرهنگي و اجتماعي وزير علوم، تحقيقات و فناوري در اردبيل با 
اعلام اين خبرگفت: در دو سال اخير سعي كرديم تا به وظايفمان در حوزه 
فرهنگي و اجتماعي و تقويت فعاليت هاي معنوي به شايستگي عمل كنيم.  
گودرز صادقي همچنين از ايجاد فرصت هاي مطالعاتي جديد در دانشگاه و 
همچنين اعزام تيم هاي ورزشي دانشگاه محقق اردبيلي به خارج از كشور و 
مسابقات كشوري خبر داد و افزود: ما معتقديم همه فعاليت هاي پژوهشي، 
آموزشي و فناوري وسيله اي هستند تا زمينه تحقق فرهنگ را به عنوان يك 
هدف اصلي شاهد و ناظر باشيم.  وي با يادآوري اينكه با برگزاري دوره هاي 
آموزش��ي كوتاه مدت و مجوزهاي صادر ش��ده براي فعاليت تشكل ها، 
انجمن ها و كانون هاي متعدد در دانشگاه اقدامات خوبي نيز آغاز شده است، 
ادامه داد: هم اكنون در دانشگاه محقق اردبيلي رشد شش تا هفت برابري 
برنامه هاي فرهنگي را شاهد هستيم به طوري كه پنج تشكل، 53 انجمن، 

23 كانون و 6۷ نشريه در دانشگاه محقق اردبيلي فعاليت مي كنند. 

اصفهان 4560 هكتار بافت فرسوده دارد    
اصفهان در مجموع 4 هزار و 560 هكتار     اصفهان
بافت فرس�وده دارد كه 2 ه�زار و 270 
هكتار آن در ش�وراي عالي شهرسازي كش�ور مصوب شده است. 
معاون معماري و شهرسازي شهرداري اصفهان در نشست خبري درجمع 
خبرنگاران با اعلام اين خبر گفت: به طور كلي بافت فرسوده اصفهان شامل 
پنج بخش تاريخي، حاشيه نشيني، روستايي، ناكارآمدي، كارخانجات و 
انبارهاي متروكه است.  سيدجمال الدين صمصام شريعت با تأكيد بر اينكه 
پرداختن به مسئله شهرسازي خلاق براي معاونت معماري و شهرسازي 
شهرداري اصفهان فقط در حد شعار نبوده است، افزود: با توجه به ديدگاه 
ويژه اي كه شهردار اصفهان نسبت به اين مسئله داشته، كارگروه ويژه اي در 
همين رابطه در اين معاونت تشكيل شده و اميدواريم همانطور كه در زمينه 
صنايع دستي عنوان شهر خلاق را كسب كرده ايم، در معماري و شهرسازي 
نيز شرايطي به وجود آيد كه ضمن كس��ب اين عنوان به طور مستمر در 
طول زمان آن را حفظ كنيم.  وي با اشاره به اينكه معماري اصفهان دچار 
بي هويتي شده است، ادامه داد: يكي از مهم ترين دلايل بي هويتي معماري 
اصفهان معماري وارداتي و تنوع مصالح و تكنولوژي ساخت است.  صمصام 
شريعت گفت:در گذشته تنها خشت و آجر بوده است اما اكنون با مصالح و 
رنگ هاي متعددي روبه رو هستيم و همين تنوع مصالح باعث ناهنجاري 
شده است.  وي افزود: در گذشته معماري بر اساس اقليم آن شهر تعيين 
مي شد اما امروز به طور مثال همه سقف ها تيرچه و بلوك شده است.  معاون 
شهرسازي و معماري شهرداري اصفهان ادامه داد: ماليات بر خانه هاي خالي 
خوب است اما اكنون زمان اجراي آن نبود، چراكه انبوه سازان قصد احتكار 

ندارند و منازل تازه ساز آنها به فروش نرفته است. 

هجوم گرد و خاك 

مريم احمدي
   گزارش2

و ش�ن هاي روان 
چندي اس�ت به 
عنوان يك معضل زيست محيطي در بسياري از 
اس�تان هاي كش�ور از جمله س�منان جولان 
مي دهد، مسئله اي كه در برخي نقاط پيچيدگي 
آن به حدي رس�يده كه مس�ئولان مربوطه و 
سازمان هاي متولي با صراحت اذعان مي كنند 
رفع آن از عهده يك نهاد و سازمان بر نمي آيد. 
در اين ميان در استان سمنان با وجود اينكه از 
بين رفتن تاغزارها توسط قاچاقچيان چوب، به 
عنوان منشأ و دليل شدت يافتن شن هاي روان 
و هج�وم گردوغبار ش�ناخته ش�ده اما گويي 
اراده اي جدي براي مقابله ب�ا آن وجود ندارد. 

    
تاغزارهاي استان سمنان كه ساليان سال به عنوان 
پوشش گياهي مطلوب كوير و س��پري در مقابل 
ش��ن هاي روان و هج��وم گرد و خاك به حس��اب 
مي آمدند حالا در دستان سودجويان به آتش قليان ها 
تبديل مي شوند!  متأسفانه در سايه بي توجهي به 
حفاظت از تاغزارهاي اين استان فضا براي جولان 
اين س��ودجويان به گونه اي فراهم است كه در هر 
ساعت شبانه روز بدون هيچ ترس و واهمه اي تاغ ها 
را قطع كرده و پشت وانت بارها، صندوق خودروها و 
حتي موتورسيكلت بار مي زنند و دو سه ساعت بعد 
به كارگاه هاي ذغال سازي تهران مي رسانند. اين در 
حالي است كه طبق قانون قطع درختان تاغ ممنوع  

است و حمل آنها جرم محسوب مي شود!
ه��ر قاچاقچ��ي در روز ب��ا چند س��اعت فعاليت 
مي تواند يك وان��ت چوب تاغ ب��ه ارزش تقريبي 
2۰ميليون ريال به بازار عرضه كند. س��ودي كه 
از همين دادوستد غيرمجاز و آسان به جيب اين 
قاچاقچيان مي رود آنها را ب��ه ادامه فعاليت بدون 
دردسرشان ترغيب مي كند. مبلغي كه اگرچه براي 
چنين كار كم زحمتي از نظر خودشان مقرون به 
صرفه است اما در مقابل ارزش��ي كه از حفظ اين 
گونه هاي گياهي به دس��ت مي آيد ناچيز اس��ت.  

سالانه 2۰ميليون ريال براي كاشت و نگهداري هر 
هكتار تاغ در نواحي بياباني از جمله سمنان هزينه 
مي شود اما همين تاغ هاي كوچك با حفظ پوشش 
خاك، كنترل فرسايش بادي و پيشگيري از طوفان 
شن، حفظ زيرس��اخت هاي ريلي و جاده اي، دور 
نگه داشتن مناطق مسكوني از هجمه گرد و خاك، 
محافظت از قنات ها و كانال هاي آبرسان و همچنين 
تأسيسات صنعتي از وقوع خسارت چندين ميليون 
دلاري در برخي مناطق جلوگيري مي كند.   با اين 
وجود قاچاقچيان بدون توجه به ارزش آن در حفظ 

محيط زيست در سايه خلأ ممانعت هاي قانوني و 
مجريان مسئوليت پذير، با طمع كسب سود بيشتر 
تاغزارها را غارت مي كنند و نام استان سمنان را در 

فهرست كانون هاي بحراني بياباني مي نشانند. 
    تناسب نداشتن مجازات با تخلف

اين اقدامات در شرايطي انجام مي شود كه اداره كل 
منابع طبيعي و آبخيزداري اس��تان سمنان مدعي 
است براي مقابله با قاچاقچيان تاغ در استان مجازات 
سنگيني اعمال مي شود. بنا به گفته نقي عزيزي، 
معاون فني اداره كل منابع طبيع��ي و آبخيزداري 
استان سمنان، علاوه بر جريمه سنگين بين 2۰ تا 
15۰ ميليون ريال، حبس از ش��ش ماه تا يك سال 
براي قاچاقچيان چوب و مصادره خودروها از موارد 

تشديد برخورد با اين سودجويان است! 
حال س��ؤال اينجاس��ت با اي��ن مجازات ها چطور 
قاچاقچيان تاغ ها كه غالبا از اهالي بومي خود سمنان 
هم هس��تند اينگونه آزادانه و به راحتي به فعاليت 
خود ادامه مي دهند؟ وقتي قاچاقچيان به سادگي 
مي توانند سود حاصل از فروش چند روز خود را به 
عنوان بهاي يك بار جريمه بپردازند آيا مي توان به 
توقف فعاليت هاي آنها خوشبين بود؟ قطعاً سقف 
جريمه 15 ميليون توماني براي فردي كه در ماه سود 
قابل توجهي از فروش تاغ به كارگاه هاي ذغال سازي 
به دست مي آورد نمي تواند به عنوان عاملي بازدارنده 
براي ادامه فعاليتش محسوب شود.  حالا بماند كه 
خلأ قانوني برخورد با مراكز تهيه و توزيع ذغال تاغ هم 

در جولان قاچاقچيان اين حيطه بي تأثير نيست.

قاچاق تاغ ها، بيابان هاي سمنان را به كانون بحران تبديل كرد

پروژه احداث پتروشيمي نيش�ابور در حالي كليد خورد كه 700 روستاي 
اين شهرستان در محاصره خشكسالي قرار دارد و به هيچ عنوان نمي تواند 
منابع آبي مورد نياز براي استفاده در بويلرها براي توليد بخار و خنك كردن 
تجهيزات خود را تأمين كند. سايه سنگين خشكسالي چندسالي است 
كه بر سر اس�تان خراس�ان رضوي قرار گرفته و كليد خوردن پروژه هايي 

كه ني�از به منابع آب�ي در آنه�ا ح�رف اول را مي زند، غيركارشناس�ي به 
حس�اب مي آيد. البته در اح�داث پروژه پتروش�يمي نيش�ابور، با توجه 
به مطرح ش�دن آن درس�ت قبل از انتخابات دوره دهم مجلس ش�وراي 
اسلامي، اهداف سياس�ي هم دخيل بودند اما پس از انتخابات، مسئولان 
اس�تان خراس�ان رضوي همچنان بر اح�داث اين پ�روژه تأكي�د دارند. 

محمدرضا هاديلو وحيد زينالي

   مركزي: مسئول ستاد بازسازي عتبات عاليات محلات با بيان اينكه 
مردم اين شهرستان در سال گذشته با اهداي بيش از 5 ميليارد و 4۰۰ 
ميليون ريال كمك هاي نقدي و غير نقدي به س��تاد بازسازي عتبات 
عاليات، بيشترين ميزان كمك نسبت به جمعيت را در كل كشور به خود 
اختصاص داده اند، گفت: علاوه بر كمك هاي ياد ش��ده ساخت و نصب 
ستون هاي س��نگي صحن حضرت زهرا)س( در نجف اشرف به عنوان 
اولين بناي جهان اسلام در جوار حرم حضرت علي)ع( به همت مردم و 

خيرين شهرستان محلات در حال اجراست. 
   س�منان: مديركل اوقاف و امور خيريه اس��تان س��منان در بازديد 

از بقعه جرجيس نبي ش��اهرود بر تس��ريع 
در تهيه ط��رح جامع اين بقع��ه تأكيد كرد. 
حجت الاسلام والمسلمين عبدالله واحدي 
اظهار ك��رد: طرح جامع نقش��ه راه عمليات 
عمراني هر بقعه اس��ت و بايد قبل از اجراي 
هرگونه عمليات عمراني در بقعه نسبت به 

تهيه طرح جامع اقدام شود. 
   بوش�هر: مرحله چهارم مس��ابقات آزاد تيراندازي اهداف پروازي 
كشور6 الي 8 مردادماه در باشگاه تيراندازي مهام تهران برگزار مي شود. 
در اين دوره از مس��ابقات، 1۰ نفر تيرانداز از هيئت تيراندازي اس��تان 
بوشهر ثبت نام كرده اند. تيراندازان اس��تان بوشهر بعد از استان تهران 

داراي بيشترين تعداد شركت كننده هستند. 
   لرستان:  مدير درمان تأمين اجتماعي لرستان از سه ستاره شدن تمام 
بيمارستان هاي استان تا پايان سال 95 خبر داد.  دكتر امين بهاروند با اشاره 
به عملكرد سه ساله تأمين اجتماعي، اظهار كرد: هم اكنون 12 مركز ملكي 
و دو پلي كلينيك شبانه روزي كمالوند در خرم آباد و آيت الله بروجردي در 
بروجرد داريم. همچنين هفت درمانگاه در استان به متقاضيان ارائه خدمات 
مي دهند كه در سال 94، يك ميليون و 98۷ هزار و 165 نفر در مراكز درماني 

ويزيت شدند كه نسبت به مدت مشابه 11 درصد رشد را شاهد بوديم. 
   كهگيلويه و بويراحمد: داريوش ديوديده مديركل صنعت، معدن 
و تجارت كهگيلويه و بويراحمد با بيان اينكه 4۰6 ميليارد تومان اعتبار در 
بخش اقتصاد مقاومتي براي احياي صنعت در كهگيلويه و بويراحمد در 
نظرگرفته شده است، گفت: طرح هاي صنعتي و كشاورزي با پيشرفت بالاي 
6۰ درصد و واحدهاي صنعتي و كشاورزي نيمه فعال با ظرفيت كمتر از ۷۰ 

درصد مي توانند در سامانه بهين ياب ثبت نام و تسهيلات دريافت كنند. 
   يزد: فرماندار شهرستان مهريز از اجراي طرح جامع پسماند در اين 
شهرستان خبر داد. سيدمحمد رستگاري با تأكيد بر اهميت اجراي اين 
طرح گفت: يكي از دغدغه هاي شهرداري، شوراي شهر، بخش مركزي 
و روستاهاي پرشمار اين شهرستان، مبحث مديريت پسماند بوده كه با 
اجراي اين طرح، موقعيت مناسبي براي شهرستان فراهم شده است. 

   كرمانشاه: مسئول انجمن بيماران هموفيلي استان كرمانشاه با بيان 
اينكه با انجام آزمايش مي توان بيماري هموفيلي جنين را تشخيص داد، 
گفت: متأسفانه اين آزمايش در استان انجام نمي شود و همين امر موجب 
شده تا اخيراً چهار، پنج نوزاد هموفيلي در استان متولد شود. جليل صفري با 
اشاره به وجود مشكلات بسيار بيماران هموفيلي استان، اظهار كرد: علاوه بر 
هزينه هاي درماني كه براي بيماران هموفيلي به عنوان بيمار خاص رايگان 
است، اين بيماران ماهانه بين 1/5 تا 2 ميليون تومان صرف هزينه هاي بيماري 
خود مي كنند. در حالي كه عمده اين بيماران با مشكل اشتغال مواجه هستند 
و همين امر موجب شده تا فشار مضاعفي به آنها و خانواده هايشان وارد شود. 
   قم: معاون فني اداره كل محيط زيست اس��تان قم با اشاره به حضور 
پرندگان مهاجر در تالاب هاي قم، آنه��ا را ذخاير جهاني ناميد و بر حفظ 
جان پرندگان مهاجر تأكيد كرد. سيداحمد شفيعي افزود: پرندگان مهاجر 
با پيمودن مسافتي چند هزار كيلومتري از كشورهاي آسياي جنوبي و 
شرقي وارد سيبري مي شوند و از سيبري و روسيه وارد ايران مي گردند. اين 
پرندگان با پيمودن كريدور هاي مختلف پروازي در فصل زمستان وارد ايران 

شده و وارد تالاب هاي شمال از جمله انزلي و ميانكاله مي شوند.

افتتاح اولين مركز درمان ناباروري در گرگان  
رئيس دانشگاه علوم پزشكي گلستان از افتتاح اولين مركز درمان ناباروري     گلستان
استان گلستان در محل كلينيك فوق تخصصي دزياني گرگان خبر داد. 
دكتر تقي رياحي گفت: در حال حاضر حدود 5 هزار زوج نابارور در سطح استان وجود دارد كه خوشبختانه 
با خريداري بيش از ميليارد تومان از تجهيزات و امكانات ناباروري، كلينيك ناباروري را در سطح استان 
ايجاد كرده ايم و از چند روز گذشته پذيرش بيمار در اين كلينيك انجام شده است.  وي با اشاره به وضعيت 
بهداشت و درمان شهري و روستايي افزود: با توجه به اجراي طرح تحول سلامت و وضعيت بهداشتي و 
درماني در حدود هفت نقطه از استان، مركز جامع سلامت ايجاد شده و همچنين به زودي شهرك سلامت 
استان در زميني به مساحت 6۰ هكتار كه شامل بيمارستان هزار تختخوابي گرگان، سازمان مركزي و 
چندين دانشكده امور رفاهي و پرديس خوابگاهي در صورت تأمين اعتبار مورد نياز افتتاح خواهد شد.  
رئيس دانشگاه علوم پزشكي گلس��تان ادامه داد: در حال حاضر در سطح استان گلستان نياز به 2هزار 

تختخواب داريم و بيمارستان هاي استان بيش از حد ظرفيت بيمار پذيرش مي كنند. 

احياي بازار فرش خراسان شمالي در امريكا 
مديرعامل كنسرسيوم صادراتي فرش خراسان شمالي از دستيابي     خراسان شمالي
امري�كا خب�رداد.  در  اس�تان  اي�ن  ف�رش  ف�روش  ب�ازار 
حامد چمن رخ گفت: هرچند تجارت ما در بازار فرش امريكا، تجارتي سنتي بود اما به هرحال فرش ايران 
در آن بازار، جاافتاده بود و مشتريان خوبي داشت.  وي افزود: پيش از تحريم ميزان صادرات فرش ايران 
به امريكا، 8۰ ميليون دلار بوده، درحالي كه سال گذشته، ارزش كل صادرات فرش كشور حدود 3۰۰ 
ميليون دلار گزارش شد.  مديرعامل كنسرسيوم صادراتي فرش خراسان شمالي با بيان اينكه نياز به 
ايجاد ساختار جديد براي فرش و توليد اين محصول در استان است، ادامه داد: در استان اتحاديه هايي 
درزمينه توليد و عرضه فرش فعاليت دارند اما هيچ كدام به منظور بهبود وضعيت بازار حركت نكرده اند.  
چمن رخ با بيان اينكه مشكل فرش ما اين اس��ت كه اكنون اين محصول بي هدف توليد مي شود اما 
فروش ندارد، گفت: علت نبود بازار فروش نيز ريشه در نبود فرآيندهاي درست صادرات، حضور ضعيف 

در نمايشگاه ها و رعايت نشدن سليقه ها و نيازهاي بازار دارد.

بي تناسبي مجازات با تخلف در جريمه 2ميليون توماني براي خسارات چندميليون دلاري

ميترا شهبازي
   گزارش يك


